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Az Erdélyi Magyar Néppárt az egészséges verseny és az ésszerű együttműködés kettősségét vallja,
és ennek a helyes arányát akarja megtalálni – jelentette ki a Krónikának adott interjúban Toró T.
Tibor abból az alkalomból, hogy a hétvégén rendezi első országos küldöttgyűlését Csíkszeredában a
szeptemberben bejegyzett alakulat. Az ideiglenes elnök elmondta, az EMNP versenyre törekszik a
tömbmagyar régiókban, a szórványvidéken azonban nyitott minden együttműködésre az MPP-vel és
az RMDSZ-szel.

Hol tart jelenleg a pártépítés, hány helyi, megyei szervezetet hoztak létre az Erdélyi
Magyar Néppárt a bejegyzése óta eltelt közel fél év alatt?

Naponta alakul új szervezetünk, a községi és városi szervezeteket illetően már túlléptük a százat,
ugyanakkor az elmúlt két hét során tizenkét megyei szervezetet sikerült megalakítani. A megyei
küldöttgyűlések szervezése azért is volt fontos, mert ezek a testületek adtak mandátumot annak a
mintegy 350 küldöttnek, akik részt vesznek a csíkszeredai országos küldöttgyűlésen.

Nemrég azt nyilatkozta, hogy több mint ezer tagja van az EMNP-nek. Elégedett ezzel a
létszámmal?  Tekintve,  hogy  az  RMDSZ  még  ma  is  megkérdőjelezi  az  új  alakulat
létjogosultságát, Ön szerint az EMNP mivel képes igazolni leginkább, hogy szükség van
rá a politikai porondon?

Pártok esetében leginkább nem a nyilatkozatok, és nem is a többé-kevésbé pontos tagsági létszám
számít, hanem a választásokon való részvétel, illetve a megmérettetésen születő eredmény. Hiszen
közvetlenül  ott  sikerül  olyan  kapcsolatba  kerülni  a  választópolgárral,  hogy  elmondhatja  a
véleményét.  Ezért  az  önkormányzati  választás  lesz  az  a  pont,  amikor  eldől,  hogy  az  EMNP
életképes-e,  hozzá tud-e tenni  valamilyen értéket  az  erdélyi  magyar  politizáláshoz,  a  politikai
érdekvédelmi tevékenységhez. Természetesen én hiszem azt, hogy igen.

Ezért is hoztuk létre a néppártot, mint eszközt a közéleti szerepet szívesen vállaló, magyarságát
büszkén  viselő  fiatalok  számára.  Hogy  olyan  keret  teremtsünk,  amelyben  megvalósíthatják
önmagukat azok, akik a politikában aktívan részt akarnak venni és mondanivalójuk is van. Az ezres
taglétszámon egyébként már rég túl vagyunk, de igazából a számháború nem itt fontos, hanem az
előttünk álló önkormányzati választásokon.

Az alakulat hétvégi országos küldöttgyűlésén a szervezeti és működési szabályzat, a
párt programja mellett leszögezik a választási esztendő prioritásait is. Milyen stratégiát
alkalmaz az EMNP a júniusi helyhatósági választásokon, milyen számítások alapján indít
önálló önkormányzati és polgármesterjelölteket bizonyos településeken?

Nyilvánvalóan nem tudhatjuk még, hány településen indítunk majd jelölteket, hiszen az országos
küldöttgyűlésen zárjuk le a szervezetépítés első szakaszát, ezen túlmenően viszont folyamatosan
szeretnénk bővülni és épülni. Máris világos azonban – és ezt minimál választási stratégiaként meg



lehet fogalmazni –, hogy az EMNP az egészséges verseny és az ésszerű együttműködés kettősségét
vallja,  és ennek a helyes arányát akarja megtalálni.  Ennek megfelelően a fő szabály az, hogy
egyértelműen versenyre törekszünk azokban a régiókban,  ahol  többségben vagyunk,  tömbben
élünk,  mint  például  a  Székelyföld  vagy  az  Érmellék.  Itt  a  leghitelesebb  embereket  próbáljuk
megtalálni, és az emberekhez legközelebb álló helyi programokat kínálni a választásokon. Ahogy
távolodunk a tömbtől, és haladunk a nemzethatár felé, vagyis ami az interetnikus környezetet,
továbbá a szórványt illeti, ott egyre inkább az együttműködés kerül előtérbe.

Apropó, együttműködés: milyen feltételek mellett hajlandó közös jelölteket indítani az
EMNP a nyári megmérettetésen más alakulatokkal, jelesül az RMDSZ-szel és az MPP-vel?

Meggyőződésem, hogy olyan települések is lesznek, ahol jó szívvel tudjuk például az RMDSZ vagy
akár az MPP jelöltjét támogatni, ha egyértelműen ő a rátermettebb, és ő jelenthet megoldást a
közösség számára. De alapvetően mindenhol a saját embereinket keressük, ezért hozzuk létre
szervezeteinket  a  Partiumban,  Közép-Erdélyben és a  szórványban is,  hogy lehetőséget  adjunk
hiteles embereknek. Ott, ahol alacsony számarányunk miatt a verseny veszélyeztetné a magyar
képviseletet, nyitottak vagyunk minden együttműködésre.

Ennek több formája elképzelhető: akár egymás jelöltjének támogatása, elképzelhető koalíciós lista,
belső koalíciós lista, de akár szorosabb típusú együttműködések is. Az országos küldöttgyűlés elvi
koncepciót kell hogy jóváhagyjon, amelynek lényege a verseny és az együttműködés helyes aránya,
és innentől kezdődően a megválasztott országos vezetőség koordinációja segítségével a megyei és
helyi csapataink felelőssége lesz kiválasztani a legrátermettebb jelöltet, kidolgozni a leghitelesebb
programot  és  megtalálni  az  együttműködés  formáit  ott,  ahol  ez  nemzetpolitikailag  fontos.  A
kulcsszó a közösségi érdek és a rátermettség, a jelölt ne legyen korrupt, és lehetőleg ne a saját
érdekeit helyezze a közösségiek fölé.

Ezek az alapvető kritériumok. Fontos, hogy a versenyhelyzet által a magyar közösségi érdek ne
kerüljön veszélybe. Persze a verseny sohasem ördögtől való. A következő hetek azzal fognak telni,
hogy  ezeket  a  tárgyalásokat  lebonyolítsuk  azokon  a  településeken és  régiókban,  ahol  ezekre
szükség  van,  és  a  többi  politikai  szereplővel  közösen  megtaláljuk  a  megoldást.  Nemhiába
fogalmaztuk  meg  a  keretprogramunkban  is,  hogy  stabilitási  paktumra  van  szükség  –  ehhez
remélhetőleg a küldöttgyűlés is jóváhagyását adja –, amelynek fontos eleme, hogy interetnikus
környezetben, szórványvidéken miképpen viszonyulnak egymáshoz a különböző magyar politikai
erők a választásokon.

A három magyar  párt  viszonyáról  jelenleg  az  látszik,  hogy  az  RMDSZ-szel  kemény
nyilatkozatháború dúl, másrészt Szász Jenő MPP-elnökkel ugyancsak hűvös a viszonya
az EMNP-nek, a polgári párt „második vonalával”, számos vezetőjével és önkormányzati
tisztségviselőjével azonban létezik párbeszéd, ami Tőkés László székelyföldi körútján is
kiderült. Milyen irányba változhat ez a viszony a jövőben?

Valóban jól látszik, hogy az elmúlt egy évben megszakadt az intézményes párbeszéd a politikai
alakulatok között. Ezt őszintén sajnálom, mert az Erdélyi Magyar Egyeztető Fórumnak éppen az lett
volna a hivatása, hogy intézményes keretben folytatódjék a párbeszéd. Igazából nem rajtunk múlt,
hogy az EMEF teljes egészében kiürült,  de remélem, sikerül  életet lehelni  bele.  A választások
esetében  természetes,  hogy  elsődlegesen  a  helyi  együttműködések,  rokonszenvek,
kompatibilitások  kerülnek  előtérbe.  Ezekkel  a  tárgyalásokkal  szükségből  erényt  próbálunk
kovácsolni, hiszen országos szinten az RMDSZ-szel egyelőre semmilyen párbeszédet nem tudtunk
kialakítani, az MPP vezetőivel pedig országos szinten nem is akartunk ilyet elindítani. Nem tartottuk
megfelelőnek ugyanis Szász Jenő néhány, számunkra fontos nemzetpolitikai kérdésben tanúsított
hozzáállását. Tulajdonképpen ezért maradtak el ezek a tárgyalások, de valószínű, hogy a következő
hetekben kicsivel élénkebb aktivitás mutatkozik a különböző kontaktusok és kétoldalú tárgyalások
szintjén.

Azt szeretném, ha az MPP-vel sikerülne jó együttműködést kialakítani megyei és helyi szinteken,
már  csak  azért  is,  mert  az  értékrendi  különbség  itt  jóval  kisebb,  mint  az  RMDSZ esetében.
Semmiképp nem zárom ki  az RMDSZ-szel  sem a helyi  párbeszédet,  sőt  remélem, hogy olyan



településeken,  régiókban,  ahol  nemzetpolitikai  imperatívusz  az  együttműködés,  ott  sikerül
kialakítani ezt, de országos szinten valószínűleg majd az önkormányzati választásokon jön el az
egyeztetések ideje.

Most szerintem azért lenne érdemes valamilyen egyezségre jutni, közös játékszabályt kialakítani,
hogy a választási kampányban ne süllyedjünk le az erkölcsi és a politikai hasznosság szempontjából
megengedett mérce alá. Vagyis próbáljuk meg az amúgy a szenvedélyektől soha nem mentes
korteshadjárat során is megtartani annak a lehetőségét, hogy a választások utáni békeidőkben
közösen dolgozzunk azokkal, akikkel a kampány során szembekerültünk.

Tisztújítást is tartanak a csíkszeredai kongresszuson. Önön kívül megpályázza-e még
valaki  az  elnöki  tisztséget?  A  nyilvánosság  számára  ez  is  lényeges  kérdés
pártkongreszszusok  előtt.

Ez így van. Mivel mindeddig az alapszabályon kívül szervezeti-működési szabályzatunk nem volt,
ezt most kell elfogadnia a küldöttgyűlésnek, az elnökség által hozott határozatok szerint működött
a szervezet. Az elnökség pedig azt ajánlotta, hogy a megyei küldöttgyűléseken lehet a jelöléseket
megtenni,  ezen  előzmények  ismeretében  azt  mondhatom,  hogy  nagy  meglepetésre  nem kell
számítani. A jelenlegi megbízott elnökség mind az öt tagja (Szilágyi Zsolt, Zatykó Gyula, Papp Előd,
Gergely Balázs és Toró T. Tibor – szerk. megj.) bizalmat és jelöléseket kapott ugyanis a megyei
küldöttgyűlésektől.  Így ha az országos küldöttgyűlés  is  megszavazza a bizalmat,  akkor ez az
ötösfogat fogja ebben az évben a néppárt nevében meghozni a sikeres szerepléshez szükséges
döntéseket, és levezényli a két választási kampányt is.

Tekintve,  hogy  az  elmúlt  hónapokban  ez  az  ötösfogat  volt,  amely  gyakorlatilag  zöldmezős
beruházásként létrehozta a helyi és megyei szervezeteket, természetes, hogy a felelősséget vállalja
akkor  is,  amikor  élesben  megy  a  megmérettetés.  Hacsak  nem  lesz  szükség  korrekcióra,  a
választások lejártával megvonandó mérleg alapján kell eldönteni, hogy ki folytatja a következő
esztendőben, ki következik sorra a néppárt vezetésében.

Kiket  hívtak  meg  az  első  küldöttgyűlésre  az  anyaországból  és  a  hazai  politikai
szervezetek közül?

A magyar kormány képviseletében Németh Zsolt külügyi államtitkár a legmagasabb rangú vendég,
de itt lesz Répás Zsuzsanna, a nemzetpolitikai államtitkárság helyettes államtitkára is. Eljönnek az
általunk meghívott magyarországi országgyűlési pártok képviselői is,  akik közül csak a Magyar
Szocialista  Pártot  nem  hívtuk  meg,  úgy  gondolom  ugyanis,  hogy  velük  értékrendileg
összeférhetetlenek vagyunk. A határon túli magyar testvérszervezetek képviselői fizikai valóságban
vagy pedig virtuálisan, videoüzenetek formájában lesznek Csíkszeredában, ugyanakkor reményeink
szerint Orbán Viktor miniszterelnök ugyancsak videoüzenetben lesz együtt a néppárt közösségével
a küldöttgyűlésen.

A hazai pártok közül meghívtuk a többi magyar politikai szervezetet is, közülük az RMDSZ elnöke
egyéb elfoglaltságaira hivatkozva kimentette magát, az MPP pedig alelnöki szinten lesz jelen. A
román  pártok  tudatáig  még  nem  jutott  el,  hogy  új  politikai  szereplő  készül  a  színre  lépni,
ingerküszöbüket még nem érintettük meg, de nincs ezzel semmi gond. A következő hetekben
valószínűleg ez az áttörés is megtörténik, és sikeres párbeszédeket fogunk kialakítani a román
politika demokratikus főszereplőivel is.
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